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Abstract

 This  study  was  carried  out  in  Khartoum  state  during  the  period  from  November 

2008  to  March  2009,  to  determine the occurrence  and  antimicrobial  resistance of 

Enterobacter   aerogenes isolated   from  patients   suffering   from  urinary   tract 

infections  and  wound  infections. 

Three  hundred  and  thirty  nine  urine  specimens  and  seventeen  wound  exudates  

specimens  were  collected  from patients  attending  Military  Hospital, Omdurman 

Teaching  Hospital  and  Khartoum  Teaching  Hospital. Both specimens were cultured 

on blood  and  MacConkey's  agars.  Identification  of  the  isolates  was  done  by  

colonial  morphology,  Gram  stain  and  biochemical  tests  using  API  E 20.

Modified   Karby-Bayer  diffusion  method  was  adopted  to  determine  the  resistance 

rate  of E. aerogenes  isolated  from  urine, to nitrofurantoin, co-trimoxazole, nalidixic 

acid,  amoxyclave  and  amoxicillin  also to  determine  the  resistance  rate  of  E. 

aerogenes  isolated  from  infected  wound,  to amikacin, ciprofloxacin, ceftriaxone, 

ticarcillin  and amoxicillin.  Minimum  inhibitory  concentration (MIC) was done to co-

trimoxazole, amoxicillin, amikacin,   ciprofloxacin and ticarcillin    antibiotics  by  E 

-test. 

Of the  three  hundred  and  thirty  nine  urine  specimens  and  seventeen  wound 

exudates  specimens  examined,  11 (3.1%)  E. aerogenes  were  recovered.  7 (0.6%) of 

the isolates were  recovered  from  urine  specimens  and rest  4 (0.3%) were  recovered 

from  wound  exudates  specimens.

The  results  revealed  that  the  antimicrobial  resistance  of  E. aerogenes   was  as 

follows;  Co-trimoxazole,   ceftriaxone,   ticarcillin   and  amoxycillin  (100%  each), 

nalidixic  acid  and  amoxyclave  (85.7% each),  nitrofurantoin  (42.8%),  amikacin  and 

ciprofloxacin(0%).
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The  result  indicated that  the  MIC,  MIC50,  MIC90  of ciprofloxacin  were  (0.05 to 

0.06  µg/ml,  0.05µg/ml  and  0.06µg/ml),  co-trimoxazole,  amoxycillin,  and  ticarcillin 

(>240µg  each)  and  amikacin  (0.5-1µg/ml, 0.5µg/ml  and >30µg/ml).

The  study  concluded  that  the existence  of E. aerogenes  in  clinical  specimens   was 

slightly   high   compare   to   other   bacteria.   The  antimicrobial  resistance   of   E. 

aerogenes  to  most traditionally  used  antibiotics  was  very high.
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ةةةةةةة

   و2008    أجريت  هذه  الدراسة  فى  ولية  الخرطوم  فى  الفترة  ما  بين  نوفمبر  
   وذلك لتحديد  وجسسود و مقاومسسة  المضسسادات  الميكروبيسسة بواسسسطة2009حتى  مارس  

 المعائية  مولدة  الغاز المعزولة من  المرضى  بعدوى الجهاز البولى  و الجروح.
   عينسسة  مسسن   الجسسروح الملتهبسسة17   عينة  من  البول  و 339 عينة  منها 356 جمعت  

 جميع  العينات    جمعت من  مستشسسفى  أم درمسسان  التعليمسسى و مستشسسفى  الخرطسسوم
 التعليمى و مستشفى  السلح  الطبى. جميسسع  العينسسات  زرعسست  فسسى  مسساكونكى  وأجسسار
 الدم.   تم  تحديد  نوع   المعائية  مولدة  الغاز  بواسطة  شسسكل  المسسستعمرة  و صسسبغة

 .API  20Eالجرام  و  التفاعلت الكيموحيوية  بواسطة إختبار  
 أختبرت  مقاومة  المعائية  مولدة الغاز المعزولة  من  عينسسات  البسسول  للنيسستروفيرانتوين
َا  أختسسبرت  والكوترايموكساسول والنالدكسيك اسيد والمكسسلين و الموكسكلف .أيضسس
 مقاومة المعائية مولدة  الغاز  المعزولة  من  عينسسات  الجسسروح  الملتهبسسة  للميكاسسسن و
 السيبروفلكساسين والسيفترايكسون  والمكسسلين و التايكارسيلين  وتم  تحديسسد  أقسسل
 تراكيسسز تثبسسط نمسسو  البكتيريسسا  للسيبروفلكساسسسين والكوترايموكساسسسول والميكاسسسن

  .E-testوالمكسسلين والتايكارسيلين بإستخدام 
 %)0.6(7  عينسسة.  356%) إمعائية  مولسسدة الغسساز  مسسن مجمسسوع 3.1تم التعرف على  ) 

(4استخلصسسسوا مسسسن عينسسسات  البسسسول و   %) مسسسن عينسسسات  الجسسسروح  الملتهبسسسة.0.3 
 .                                                                             وجسسسسسسسسدت  مقاومسسسسسسسسة
 المضسسسادات  الميكروبيسسسة  للمعائيسسسة  مولسسسدة  الغسسساز  كسسسالتى  الكوترايموكساسسسسول

 % لكسسل),  النالدكسسسيك اسسسيد و100والمكسسلين والسيفترايكسون و التايكارسسسيلين  (
  %), الميكاسسسسسسين و42.8% لكسسسسسل), للنيسسسسستروفيرانتوين  (85.7الموكسسسسسسكلف  (
% لكل).                                                  0السيبروفلكساسين(

 أظهرت  الدراسة   أن  أقل  تركيز  للمضات  الحيوية  يثبط  نمو  المعائية  مولدة الغسساز
 %  مسسن  عسسدد المعائيسسة  مولسسدة الغسساز و50وأقل  تركيزللمضادات  الحيوية  يثبط  نمو  

% مسسن  عسسدد المعائيسسة  مولسسدة الغسساز (90أقل  تركيز  للمضادات  الحيوية  يثبط  نمسسو  
  مسسايكروجرام/مسسل)0.06 مسسايكروجرام/مسسل و0.05 مسسايكروجرام/مسسل, 0.06- 0.05

  مسسايكروجرام/مسسل لكسسل) لكسسل مسسن  الكوترايموكساسسسول240للسيبروفلكساسسسين و(
 30 مايكروجرام/مسسل و>0.5 مايكروجرام/مل ,1-0.5والمكسسلين و التايكارسيلين  و(

مايكروجرام/مل) للميكاسين.                          
  خلصت  هذه  الدراسة  إلي  أن  تواجد  المعائية مولدة الغاز   في  العينات  السسسريرية
 زو  أرتفاع  طفيف  مقارنة بالبكتيريسسات  الخسسرى   وأن  مقاومسسة المعائيسسة مولسسدة الغسساز

لمعظم  المضادات  الميكروبية  سالفة  الذكر عالى جدا.                                     
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